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O politykę gruntową i mieszkaniową. 
G<!hwolono przez Sejm nowa Ustawa o o~hronie lokatorów, otwle ... 

ro w Polsce nowt} er, dla mieszkalnictwa, fi·- Sciśk mówiąc - dla roz ... 
budowy domów mieszkalnych. Nie ~hodzi nam tu o fokt, że podwyższenie 
stawek komornianych, które moją doprowadzić w krótkim czasie czynsze 
do wysokoŚci przedwojennej, umotliwi właŚcidelom domó1» racjonalnt} go ... 
spodark" - lecz o to, że otwiero si, możli~ość zoinicjowania budowy 
domów przez gminy micjskie.-

110żliwość to nic: wynika bezpośrednio z nowej Ustawy o ochrBnle 
lOkatoró-w; wynika ono pOŚrednio z połll{'zenia jej z dawniejszll Ustawll o 
rozbudowie miost, ogłoszonll w 1922 r. 

Czynnikiem łllczt}cym obłe astowy to miernik, według którego od ... 
tt}d oznaczać si~ ma wysokoś~ komornego obecnego w porównoniu z. 
przedwojennem. 

l\rt. 19 ast. o rozbudowie - przewidUje dlo gmIn miejski~h prowo 
pobitranio ol'ł.:lty komorniollej do wysokości 300 proc. od czynszu, płoco
nego w r. 1014, oczywiście w rublach, koronoch lab marKoch niem. Do
póki współczynnik zomiennv wynosił t rb. = 2.16 mp., dochody z tego ty .. 
tułu byłyby tok znikome, wobec de\1'alutlcji morki z jednej struny I kosztóm 
badowy z drugiej, te Ściąganie i~h· moteby si~ i nie opłClcało. Dzisiaj gdy ... 
by możno było stosować zamiennik 1 rb. t= 2.66 zł., co przy obecnym 
kursie woloryzacyjnym doje 4.788,000 mkp. za l rb. przedwojennego, spro ... 
\pO przedstawiałoby sit zupełnie in6~z~j. 

Oczywiście noleżałoby optEity z6stosowa~ do komornego uzgodnio
nego z normomi obecnej astowy o ot..'hronie lokotor6w, oznoczojt}c opłotc 
Ul granicach przewidzianych (do 300 proc. rzeczywiście płoconeSJo komo~
nego - po zostosowaniu nowej ust. o ochro lok. - ) wart. 19, zoletnJc 
od lokala I zamożności lOkC}tora, co oczyw!ście nic: wyklucza motnoścł, 
przy rachomej skali, stosowania \P wyj(ltkowych wypadkach ł moxlmam,.. 
300 proc. 

Gdyby si~ ttl drogt} nlr dolo p6jść, w każdym razie pozostaje \J1 
mo~y Ustawa z 11. XII 1'21 r. o zasilenia finansów miejskich, a mszcze ... 



2. Dziennik Zarz(ldw m. Łodzi. Hl 18. 

gÓlności jej dzioł IlI ... ci o podotklI od ni~rachomości i IV-ty od 10KOlł. 
Skombinowoni~ oba ustaw byłoby po.tCldone, gdy,t słusznCl jest rzeczQ, oby 
włoŚcicJd zbytkownego lokalu - pałacu, willi i t. p. - znacznie wi~ksze 
poniósł cłc:t6ry na rzecz pOwic:kszenia ilości niezbc:dnych lokoli mieszkol ... 
nych. w mieście. 

Ustowa przewiduje równi~t dla miost prowo pobierani o pOdotku od 
nlezabadowanych grantów w wysokości 1 proc. od Ceny szacanko, kotdo ... 
rocznic przeprowodzonego. 

Te dwo tródła razem połClczone mogą stanowić dla miast bardzo 
powotny dochód, który w myśl ustowy obracać nbIeży li tylko no cele roz ... 
badowy mieszkalnictwa. 

Chodzi Uli~c oto, oby: 1) jaknajpr~dz~j przystClpić do zrta1izowania 
oba tych opłot, 2) zastanowić si~, Ul joki spJSÓb najskuteczniej je zotytko
\l?a~, by spełnić cel ostawy, określony w jej art. 1, j. n.: 

.Gminy miejskie, w których ruch budowlany jest w zastoju lub nic ... 
dostateczny i Ul których istnieje brok mieszkań, obowiClzane SCl podjClć ak ... 
cj~, mnjQcq no cela popraw~ tych stosonków, w myśl postanowień objc:tych 
nlniejszQ asta wQ"; 

przyczem zadanio gminy określa art. 4. 
1) dqżeni~ do bodzenia inicjatywy prywatllej w zakresie racba ba ... 

dowlanego, 
2) rOZpo(!z~cie ze strony pminy samo~zielnej akcJl vadowlonej celem 

pomnoż~nlo liczby lokali mieszkolnych w gminie. 
Jasnem jest, że tak dl~ jednego jok i dla dragiC'go z PO\\1yższych 

panktów potrzeba pomocy ffioterjalnej, bCldź to w pienitldzach, bt\dź to w 
natarze, t. j. w postaci materjałów budowlanych lab gruntu, bUdowlanego, 
albo tet jednego i drugiego. 

Pomoc pieni~tną, jakO pomoc dla tych, co chCCl budowoć, przewłda ... 
je ostawo. w postaci obligacyj, emitowonych przez gmin~, oparty~h o g'»o
roncjt państwowq, pod których zastaw P. K. K .P. ubowi{lzanaby bylo 
[Jdzicl!\~ potyczek; ze \\?zgl~du na okres sanacyjny skarba państwa, sposób 
ten nolety awotać zo nicaktu61ny. 

Pomoc w materjałach, wtedy tylko miałoby racj~ by ta. gdyby spół .. 
dzidczy ra(th badowiany tnk si~ otywił, a obrót tak sic: wzmógł, te zarząd 
miosta byłby w motnoścJ drogQ silnego ob rota przy umiarkowanym za rob ... 
ka, rOz\l?inqć akcj~ samij sobie wystorczolną. "tlI tym cela muslołyby 
\l?spółdzielnie być finansowo silne, o wówczos korzystonic z taniego krót
koterminowego kredy ta, przy nobY\Aioniu materjołów po tafiszy~h ceno ch, 
opłocołoby si~ im. 

Pozostoje j~szcze pomoc \P postaci ad7.ielania gruntów, o czem POIo4 
mówimy w dalszym ciClga. . 

Dla ożywienia racha badowIonego pozostaje wlc:c tylko rozpocz~cie 
ze strony gminy samodzielnej akcii budowlanej. Tatoj znowa otwierajij si~ 
dwie drogI: olbo, w myśl ustawy (ort. 8), dokończyć przerwonij budowc: do
mów, rozpoczc:tij przez prywatnych właścicieli, odbndowoć domy stojqce 
pastkQ, I zabudować pastkq letQce obce place, olbo też bodować nowe do"" 
my no własnych terenach. 

Pierwsza alternatywa jest możliwa dopiero po upły~ie wyznaczo .. 
nych właścicielom terminów preklazyjnych I azyskaniu orzeczenia wywłasz .. 
~z~l)jowego od właściwych SCldów pokoju. 

Niestety br6k totoj rozporzltdzenio wykonawczC'go. Po nic \pot jed ... 
. nftk tokie rozporZCldzenie może być w kotdcj chwili ogłoszone, zadaniem 
gminy jC'st wydoć zawczasa odnośne nakozy. 

f\it\sto Łódź akcj~ t~ jut rozpocz~ło I wydano jat sporo nakazów 
tok dla banków j kin (art. 5), jak i dla właścicieli nic:dokończony~h uomó\». 
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Po ~pływie terminów preklazyjnych - na tych terenach, lub tet w kotdcj 
chwili na włosnych terenoch bc:c!zie mógł zorząd miosto przystllpić do ara
chomienio samodzielnej okcji budowlemej. 

Tutoj znowu nosuwają si~ dwa sposoby finansowanio: albo b~zpo ... 
śr~dnk utycie: funduszów az~skon~ch z oploty komornianej i z podl'ltka od 
niezooadowonych gruntów, albo dążenie do nowit)zanfo stosank6w z obce
mi kfipitałami, kt6reby okcj, bezwtltpienio toniej, szybciej i sprawnitj 
przeprowadziły nH rochanek miosto lab prywotnych spółdzielni, pod gwo" 
rancjll miosta; w tym wypodka dochÓd z oploty komornianej i podatków 
od plo~6l» niezabudowonych służyćby mógł joko podkłod gworoncyjny opro" 
centowania i arnot tyzocji. O~zy\piście umowo masiołoby być tok zaworttl, 
aby wysokość komornego nie doprow~dziło do poskorstwa mieszkaniowego. 

POlityko mieszkfiniomo miasta musiołoby być tak kierowanQ, oby 
budować przcdewszystkiem kolonje: arz<;dnicze ł robotnicze, oroz objekty 
opieki społecznej - schronisko, domy wyehowowcze f t. p. - przycz~m 
Zwolniłoby sic: kolejno zfljc;t~ no te cele prywotne domy mieszkoln~. 

Powyżej wspominoliśmy o tern, te budujt)cym może być adzielona 
pomoc w postaci placów budowionych. Sposób tc:n przewidaje !Istowo, jest 
on oczywiśC'ie zDletny od ilości plocóltl, posiodonych prz~z miasto. Polityk~ 
grantowt) noleiy prowodzić bardzo roztropnie, tern ogl,dnej, im mniej mia
sto pOSiada grantó\)". Wtem połotenia znojdaj~ sic: Łód-t, gdzie w ob~nych 
gronic('lch administroey!f':" ~)h ilość plac6w vodo\\?lnnych miejskich wyrtlto 
si, cyfrll poniżej 1 vror:'. oq61nego oDSZllru młosto, wynoSZtlcego ~81~ Ho. 

f\iosto rozdi ~o jaź ;;ewnt) ilość placó\l) różnym sp6łdzielniom, zrze ... 
szeniom i t. p. Zopl-:':ita n(~stąpiło dopiero w jednym. \l.lypodl{a. Zo sprzedone 
2 morgi grantu \'0 m··cścir, kupiono 8 na per~ferii już poza granicomlad ... ' 
ministracyjnemi :niostt'l. Gdyby \\? katdym "wypadku możno było tak po ... 
stąpić, politykO ta nie byłoby złą, prz~~iwf}ie; noleży bowiem iść w ki~rctnka 
OdśrOdkowym, d~żąc do stworzenia prawidłowych, zdrowotnych ośrodkóm 
rni~szkolnych o typie miasto ogrodu, poza obrtbem dusznego i ni~zdro ... 
'»ego grodu . IobryC'znego, jokim jest nosze miasto. 

Zrzeszenia i współdzielnie chciotyby znaleźć si~ w obr,bie miasto, 
ze wzg)~da no różne odogOdnienio kulturolne, już w niem jstnicjllcc, jak 
OŚwietlcnir., troffiwoj i t. p., jest to jednak niemożliwe z powodu braka 
~dpowiednich terenów, te zoS, które st), noleży zorezerwowo~ dla cel6w bu ... 
Ownictwa publicznego, szkolnictwo i t. p., o rzeczt) zarz<)du mlosto b t ... 

dzie WprOW6dzi~ do no\."o powsttlłych ośrodków tycio, wszelkie arzlldze .. 
nlo atyteczności publicznej . 

. - . VI tym ceJu przy oprocowania pod wzgt,dem technicznym kolo· 
nJZt:l~lł lnieszkolnej należy również oprocowoć plon arztldzeń atyteczn~ci 
pabhcznej i objt)ć je razem UJ planie fioonsowym. 

Reosumojllc, polityko budowlono~gruntowa mlosta pomlno6: 
t ta. l. Nit- wyzywoć si, gruntóm UJ mieScie, o w razie kooie~znoś~i 
y ... o zo notychmiastow(l zopłotą. 

2. Intensywnie nobywoć grunty: 
i o) w micści~, skoro tylko ogłoszone zostanłe rozporzQd'Ct-

n e wykonawcze o wy\płoszcz~nia . 
. b) poza miastem, na mocy jaż obowillzujt)Ccj ostowy ort ... 

formie.~OlneJt U? sferze interesów mlejskiC'h (ort. 26), które to granty noby.,. sit 
po cenie o !SO proc. niższej od ceny obowiClzajt)ccj w dan~j Okolicy,.' 

. 2. Oprocowoć racjonalny plon koloniz6cji mieszkonlowC'J, typa 
mlo~ta -.ogroda, z uwzgl~dnien(em wpro\podzenio arzt)dzeń oty~ecznoŚd 
pabhczn~J, tok dlo cel6m włosnej akcji, jok i prywatnych wsp6ldzlc1nł lab 
osób pOJedyńczych. 
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4. Pobłero~ oploty komorniane i podotek od nlczobadowonych 
grantów, przeznaczone wyłącznie dla cdów rozbudowy miasto, 

5. Rozpoczą~ samodzielnq okcj~ bado~loną, oparttl finansowo o 
tródło, wskazane w p. 4.-

Cz~sto zdarza si~, te właściciel doma chciałby przystqpi~ do nodba ... 
dowy lob rozbudowy, j~dnako\\'ot ni~ może tego askateczni~, gdy t masioł ... 
by dclożować kilka lokotorów, czego ma nie wolno. 

Rzecz stałoby sj~ możliwą, gdyby motoo było lokotorów tych ne 
czos badowy przenieś~ do innego lokola. ' 

VI tym cela I'cJŻądone było by wybadowa~ prowizoryczne boraki, 
dlo "omj~szczenjo dclożowonych no czas badowy.Oczywiście - masiołby 
włościciel, korzystojący z tego ałntwienia, zopewni~ tym dawnym swym 
lokotorom - po ukończenia badowy - mieszko nie, na dawnych worankoch, 
zoworowony<!h ostowq o ochro lok., gdyż nowe badowle tejże astawie nie 
p0dlegają~ 

Rzecz masiołoby by~ aj~to specjolr;ym- statatem, normającym r6woo4 

nież komorne w borokoch miejSkich. *) 

.) Zo względu na to, że rozmaite spóldzielnie zbierają składki na cel. mieszkalnictwa, które to skladk i 
muszą być gdzieś ulokowan., pożądane byłoby wobec stabilizacji waluty powolać do życia miejską Kasą 
Oszczędności, która mogłaby SIę stać dźwignią akc1i budowlanej. Kasy takle prosperowały przed wojn~ na za
cbodzie, z wlelk lem w09óle powodzeniem i korzyscią dla miast, Dział lombardowy stanowiłby wielką doraźn 1\ 
pomoc dla bIednej pracującej ludnoaci fabryc::rnaj, jak to było np_ w Białej przy Bielsku (Uw. aut.) 

Gospodarka finansowa m. sI. Warszawy. 
Prasa warszawska podaje następujące wyjaśnienia (dr. Lud

wika Zielińskiego, prezesa Komisji Finansowo-Budtetowej1 Rady 
Miejskiej m. st. Warszawy, dotyczące~ gospodar~i finlłnsowej 

Itolicy. 

Samowystarczalność finansowej gospodarki miejskiej jest tylko mo
żliwa przy jednym systemie podatkowym, t. j. opodatkowaniu źródeł do
chodowych Państwa i samorządu. Ten system przewidziany jest w § 69 
naszej konstytucji. Tymczasem Rząd ciągle traktuje sytuacje:, jako prowi
zoryczną, i nie decyduje sie: na opracowanie takiej zasadniczej ustawy, lecz 
posiłkuje siE; ustawami prowizorycznemi.: W grudniu 1921 f. wydana zo
stała Ustawa o tymczasowem zasileniu finansów komunalnych, a 11 sierpnia 
1923 r. Ustawa o tymczasowem uregulowaniu finansów kom unalnych. Pierw' 
sza była tylko wyliczeniem kilku żródeł dochodowych, jakie Rząd wskazy
wał samorządom, a druga jest próbą nakreślenia całokształtu systemu fi
nansów komunalnych. Ustawa z 11·go sierpnIa 1928 r. opiera :sie: na sy
stemie Jednolitości źródeł podatkowych Państwa i samorządów, t. j. bądź 
na dodatkach do podatków państwowych, bądź na udziale w tych podat
kach. Myślą przewodnilt tej ustawy tymczasowej było to, że Państwo za
biera dla siebie wszystkie główne dochody i cząstke: z nich oddaje samo· 
rządzom. Rzeczą jasną jest, że zdrowa jest tylko pierwsza koncepcja, wy
rażona w poprzedniej ustawie, opierająca sie: na rozgraniczeniu źródeł do
chodu Państwa i samorządów, gdyż ona tylko pozwala na samodzielne 
rozbudowanie systemu. podatków komunalnych, uwzgle:dniaj~c potrzeby 
gmin. . 

Tymczasem Ustawa obecna zastrzega dla Państwa wszystkie głów
ne źródła dochodu, zarówno w dziedzinie podatków pośrednich. jak i bez
pośrednich, a nawet w nakładaniu podatków konsumcyjnych, co do któ
rych miasta miały przedtem swobodE: i na których właśnie opierały się 
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finanse gminy. Dzisiaj samorządy mają tylko pewien udział w tych podat
kach, przyczem pobór i wymiar należy do organów skarbowych. 

Obecnie główne źródła dochodowe miast są następujące: 
e) udział 80 proc. (dla Warszawy 40 proc.) w podatku dochodo-

wym. 
b) udział w podatku obrotowym w wysokości 0,5 proc. od obrotu, 

c) udział 15 proc. w podatku państwowym od spożycia i 80 proc. 
w podatkach od alkoholu. 

Wyliczone udziały w podatkach państwowych pokrywają zaledwie 
cz~ść niezbe:dnych wydatków miejskich i miasta zmuszone są szukać innych 
fródeł podatkowych. Spotykają się więc tutaj z całym szeregiem ograni
czeń rzeczonej Ustawy. 

Z poważniejszych podatków s~ dla miast dostępne tyłko dwa, 
mianowicie: podatek lokalowy i podatek od widowisk i~zabaw. ". Pozatem po
zostają tylko drugorzędne źródła podatkowe, raczej o charakterze opłat, 
jek np. od gazu, wody, telefonów, pojazdów, koni, samochodów, służby 
domowej i t. p. Nie można się dziwić, że zarządy miejskie,' szczególnie sto
licy Państwa, mającej olbrzymie potrzeby, zmuszone są uciekać się do róż
nych, nawet nieracjonalnych z punktu widzenia teorji podatkowej i słusz
ności podatków, byleby tylko związać koniec z końcem i mieć dostatecz
ne fundusze na naj potrzebniejsze wydatki miejskie. 

Specjalnie co do Warszawy należy przyjąć pod uwagę i tę oko
liczność, że zakres działania dzisiejszego samorządu miejskiego j dawnego 
Magistratu rosyjskiego przedwojennego, jest wielokrotnie większy, 3dyi 
cały olbrzymi budżet szpitalnictwa i dobroczynności publicznej przed wojną 
nie obci~żał miasta. Wówczas była oddzielna Rada Dobroczynności Publicz
nej o charakterze państwowym, która nie miała nic wspólnego z Magistra
tem. Również teatry były rządowe, a nie miejskie. Obecnie sam budżet 
Opery w bieżącym roku sprawozdawczym przewiduje deficytu około 8 
tryljonów marek. Inne teatry osiągną równowagę tylko w. ten sposób, że 
.. Rozmaitości" dadzą według przewidywań budżetowych niewielki deficyt, któ
ry POkryją wpływy teatru "Letniego". 

Tymczasem dawniej źródła dochodowe były proste i obfite. Przy 
b~dżecje bowiem 12 milionów rubli,. jeden podatek od nieruchomości, łącz
nie z innemi dodatkami, dawał miastu 7 i pół miljona rubli. Ponieważ zaś 
tra~w'aje przynosiły przeszło milion rubli, pozostało zaledwie 30 procent 

Ukdzetu do pokrycia z innych źródeł dochodowych. Dziś natomiast poda
te od nieruchomości z powodu ustawy o ochronie lokatorów nie daje nic, 
a zakres działania gospodarki miejskiej wzrasta znacznie. -

.. Dalszem wreszcie utrudnieniem dla samorządów miejskich do ulo
Z~OI~ budżetu, opartego na samowystarczalności, jest niemożność oblicze
~Iła I uzyskania od Rządu informacyj, co do przewJdzianego wpływu z ty
. u u doddtków do podatków państwowych, które są pobierane przez Rząd 
I V:'ypła.cane z dużem opóźnieniem samorządom. Do tej chwili eni Rząd, 
~m ~mtny nie są zorjentowane, ile d-1dlć~ oN ciągu roku podatki: obrotowy, 
o~ odowy i od spożycia; te trzy źródła, na których opierają się finanse 

panstwowe i komunalne. Samorządy otrzymują tylko od Rządu zaliczki na 
poczet tych dodatków, bez wyliczenia i bez uprzedzenia, na ile jeszcze mo· 
gą. rachować. Przyczyną tego zjawiska jest brak wiarygodnej statystyk 
panstwowej. 

Zaznaczyć w końcu muszę, że z chwilą doprowadzenia do pomyśl
n~go rezu.'tatu akcji sanacyjnej SKarbowej ogólno-państwowej, poprawią si~ 
r wnoc:zesnie znacznie i finanse samorządowe. 
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Poniew8ż kredyt b~dzie wówczas łatwiejszy, umożliwi to zaciągniE:· 
c:ie pożyczek zagranicznych, potrzebnych dla przeprow8dzenla całego sze
regu niezb~dnych wprost Inwestycyj miejskich, na które obecnie nie ma 
odpowiednich funduszów, oraz doprowadzenie c:ałej gospodarki mIeJ
skiej, opartej na zasadzie samowystarczalności, do normalnego, przedwo
Jennego stanu. 

Dział sprawozdawczy. 

Protokół 

10 (II sesji) posiedzeni8 Rady 

Miejskiej. 
L6d:!, dn. 13 marca 1924 r. 

Komplet radnych: 74, obecnych radnych: 66. 

Komplet członków Magistratu: 11, obecnych 
.:&łonków Magistratu lG. 

Posiedzenie otworzył O godz. 8 minut 
10 wieczorem Prezes Rady Miejskiej dr. B. 

Fichna, w obecności qllorum Rady (76 człon
ków), zaprosjwszy do stołu prezyrłjalnego 

radnych-sekretarzy W.Credową i K. Dworzniec
kiego, oraz dyrektora Biura Rady Miejskiej, 
p. P. Rundo, do prowadzenia protokółu. 

Przyj~to do windom ości: 
1. Krótkie zapytania wzgl. odpowiedli: 
1. Odpowiedt Prezesa Rady Miejskiej na 

~.pytanie r. Zuberta, zgłoszone na posiedzeniu 
Rady w dniu 6 b. m. - p. 2 a --: Na posie
dzeniu Prezydjum Rady Miejskiej rzeczywiście 

upadła uchwała w przedmiocie wysłania spe-

. eJalnej delegacji celem wręczenia dyplomu ho
norowego Dyrektorowi Międzynarodowego Biu
ra Pracy przy Lidze Narodów. Pre1es zazna

Cd, te nie będzie komunIkował szczegołow, 

gdy t sprawa ta Jeszcze nie została całkowicie 

ombwiona. 

2. Odpowiedt ławn. Bednarczyka w imie
niu Magistratu na zapytania r. Rode, zgłoszone 
na posiedzeniu w dniu 6 b. m. - p. la -: w 
.pra..,ie powyższej Magistrat zwrócił IJię do 
Komlsarjatu R7ó,du celem zabezpieczenia wska
zanej miejscowości od zanieczyszczania ~rzez 

awózi.:ę śmieci. Obecnie w miejscu tern utwo
nono .tały posterunek policyjny. 

3. Odpowiedź W.prez. Groszkowskiego w 
Imieniu Magistratu na zapytanie r. Waszkiewi
en, zgłoszonl na posiedzeniu Rady w dniu 6 

b. m. - p. 4-a -: Rada Miejska na posiec:łze

oiu w dniu 17. L 24 r. na wniosek Magistratu 

}Ił 2 z dnia 2. I. 24 r. uchwaliła, opierając .ię 

na art. 21 (ustęp 2) ustawy z dnia 11.8. 23 r. 
o tymczasowem uregulowaniu finansów komu
nalnych, wprowadzić SO%-wy podatek na cele 
inwestycyjne szkolnictwa do przewidzianego 
ostatnio cytowaną ustaw~ O,s%-go podatku 
komunalnego od obrotu (przemysłowego). 

Wydział Podatkowy powytsz3; uchwałę 

wraz ze szczegołowo umotywowanym memo
rjałem przesłał 20. II. 24 r. za pośrednictwem 
Wydziału Prezydjalnego do Województwa Lódz

kielło z prośbą o akierowanie w drodze ;nstan
cJi de Ministerstwa Spraw Wewnętrznych do 
zatwierdzenia. Dotychczas w sprawie ~pomie

nionej uchwtlły Rady Miejskiej władze nadzor
cze nie udzieliły tadnej odpowiedzi. 

4. Odpowiedź ławnika Folkierskiego w 
imieniu Magistratu na zapytanie r. Rapaiskiego. 
zgłoszone na posiedzeniu Rady w <łniu 6 b. m. 
p. Sa: Sprawa ta była na posiedz eniu komisji 
stałej dla zakupu gruntów, Jecina\.te komisja ta 
nie powzięła ostatecznej decyzji z następują

cych powodów: nie dostarczono ~adnych da

nych. dotyczących iloścl członiów i siły finan

sowej towarzystwa, nie pn:edstawiono~ równiet 

stat' .• tu. Po otr7ymaniu odpowiedzi na powyt

sze zapytania, sprawa będzie załatwiona na 
komisji. a następnie przedstawiony wniosek 
Magistratowi. 

5. Odpowiedź W.prez. "' Wojewódzkiego w 
imieniu Magistratu na zapytanie r. Praszkiera, 
zgłoszone na posiedzeniu Rady w dn. 6 b. m. 
p. 8a, Ol az w związku z tym rr. Rapaiskjego 
i Nowackie~o w dniu dzisiejszym: Oddział Wg
dociągow i Kanalizacji ma do spełnienia wła

ściwie dwa zadania: jedno z nich to prace 
techniczne przy spllrządzaniu planOw kanaliza
cji i wodociągów oraz rozwinięcie i dostosowa
nie tych te do ob~cnych warunków technicznych 
i rozwoju miasta, - a drugie - finansowanie 
c;tłeJ sprawy. Pierwsza sprawa Jest w zupeł-

,'ności zależna od miasta i zarząd miejski robi 
wszystko, co jest w jego mocy. 

Gdy Ob,;Ci'Y 7.arząd Miejski objął urzędo

wanie znalazł piaC'y mniej więcej w tern samem 
stadjum, w jakIem były sporządzone przez int. 

Lindl~y·a. znaczy się w roku 1909. Plany by

ły w fZczegołach opracowane, o be cni. jednak 
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licząc się z postępem techniki orn rozwojem 
miasta, wszystko to nalety wziąć pod uwagę; 
plan Lindley'a nie mote być bez powatnej 

korektywy utrzymany. 

Widz3;c, te w Wydziale Kanalizacji i Wo
dociągów niema człowieka o szerszym poglą
dzie, Magistrat zmuszony był prz, jąć iut. prof, 

Wróblewskiego, Jakoteź zaangatować szereg iB-

2yajerów i techników, którzy pracę w swoje 

ręce wzięli. 

Prace prowadzone w kierunku rozwini~cia 

planu Lindley'a mają na celu: 

1. w.c~p.nie do projektu nowoprzyłączo

nycb i przewidywanych do przyłączenia w 

pr zys złości dzielnic, 
2. skorygowanie maksymalnej gęstości za

ludnienia na podstawie wynikow ostatllich spi
sbw lud ... ,ści, 

3. ustalenie normy przewidzianego zapo
trzeba .\ ania wody dla celów gospodarcaych i 

wyjaśnienie wysokości zapotrzehowania i zu
tycia wody przez zakłady przemj.łowe i ką
p\elowe. 

4. SkOl ygowanie przejętego przez int. 

Lin dl~y'a obliczenia ilości opadów atmosferycz-· 

nych, odprowaozanych kanałami i zwiększenie' 
liczby burzowców. 

5. dostosowani~ ukształtowania liieci wo
dociągowej i kanalizacyjnej do planu regulacji 
miasta. 

6. opracowanie nOl malnej armatury sieci. 

, 7. przerobienie stacji ~oczyszczania ście

k6~ w myśl wymagań Ministerstwa Robót Pu-
bhcznych. . 

8. opracowanie nowych kosztorysów z 
UWzględnieniem wprowadzonych zmian i obec
nych konjunktur rynku. 

Większość powyższych prac została rozpo
częta i jest prowadzona w chwili obecnej w 
przYŚpieszonym tempie. 

Obeenie Zarzad Miasta stoi na tym punkcie 
wid~enia, te w ż;dnym wypadku nie może per

traktować z kimkolwiek o budowę, póki nie wie, 

czego chce i nie wie, jakie plany posiada. J e
~teśmy tego zdania, że plany mus7ą być przez 
ID~1nierów miejskich wykona.ne w szczegółach 
i wtedy na podstawie naszego kosztorysu bę-
d . . 

Zlemy pertraktowali o sfinansowl1nle tych' 
~praw, Prace te obecnie idą w pełnem tempie 

I ma~y nadzieję, że do połowy lipca będziemy 
m~gh wykonać zmodernizowany plan Lindley'a. 
NIezaletną od . prac powytszych, jest sprawa 
czerpama wody. PrOjekt Lindley'a przewiduje 
3 sposoby zał t '. • a wIem a tej sprawy: czerpanie 
wod z PT . . y, l ICy W poblIżu Tomaszowa, czerpa. 
me z tej lam oj Pilicy koło Sulejowa i z głę-

boki ch studzien. Oddział Kanalizacji słoi na 
tym gruncie, że z tych 3-ch alternatyw kw.· 

stja wiercenia głębokich itud71en jest ze wzgl~

dów technicznyc:h najmniej aktualną, albowiem 
dla zbadania gruntu potrzeba byłoby 2-letnich 

studjów i dużych nakładów pieniężnych, PIZY
czem wierc&nie studoi w jedoem mieJscu ni. 

dowodzi jeszcze, te w odległości 10 metrów 

będą te same rezultaty. Trzebaby poświęci' 

olbrzymie kwoty na to, żeby w· konsekwencji 

przyjŚć do przekonania, że sprawa nie przed· 

stawia si~ dobrze dla miasta. Na zasasadzl. 

tego smutnego doświadczenia zachodniej Euro

py Magistrat przyszedł do przekonania, te za
silenie Łodzi wodą za pomocą głębokich .tu· 

dzien nalety traktować jako rzecz nierealn~. 

Natomiast Oddzial Kanalizacji i Wodociągów 

zatrzyma si, nad projektem czerp,nia wody JE 

Pilicy koło TotTIaszo'-'a. W.prez. Wojewódzki 
zaznacza, te przedtem nim . ostatecznie Wy

dział zatrzymał si~ nad tym problemem, Jesz
cze wczesną wiosną zamierza przeprowadzić 

dodatkowe badania hydrogeologiczne dorzecza 

rzeki Bzury. Ta alternatywa była przez Lind

ley'a pominięta. Wydział Kanalizacji i Wodo

ciągow nie przesądza rezultatu tych badań. 

uwata jednak, te obowiązkiem jest zbadać 

wszystkie możliwości. 

Co się tyczy czerpania wody z Pilicy • w 

okolicy Tomaszowa, to sprawa ta ni& wstrzy

muje ogólnych' wewnętrznych pac kanalizacyJ

nych, które są w dalszym cil\Qu prowadzone. 

O ile uda się ustalić, te czerpanie z dorzecza 

Bzury Jest motliwe, koszt zmniejszyłby si, 

znacznie, gdyż skróciłoby to o 2Js długość ru
rociągów. 

Przechodząc obecnie do kwestji finansoweJ, 

w.prez. WoJewódzki zaznacza, te poprzedni 

Magistrat zawarł umowę-opcję z tow. Almo
riense de Riegos. Z szeregu wystosowanycb 

listów oraz otrzymanych odpowiedzi, Magi

strat nie otrzymał odpąwiedzi na najwa~niej

sze zagadnienia, 'l czego wywnioskował, 2e ci 
panowie zawarli umowę· opcj~ nie dlatego, ~eby 
budować kanalizację w m. Łodzi, ale żoby na 

tern pośrednictwie zr~bić c:łobry intere.. Do
póki sprawa finansowa kanalizacji i wedoci~-

I gów nie pr7edstawia si~ jako ~obry finansowy 
interes, dotąd ci panowie milczlI w sprawie, 

zasadniczej dla Łodzi. Urnowa jest tak nie

sz..:ześliwie sformułowana te aczkolwiek Jest 
termin na przedwstępne ~tudja i po skończeniu 
ich na zawarcie umowy, jodDaUe środkowogo 
terminu niema, umowa jest wi9c bezttrminowa 
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Zarząd Miejski stanął jednakowoł . na gruncie, 
te Tow. Almeriense de Riegos nie spełniło 

warullku, gdzie Jest mowa o terminie 14-dnio
wym. Byli wprawdzie w maju zeszłego roku 
dwaj in!ynierowie, którzy objddtali teren i 
odjechali, od tego czasu Jednak więcej ich nie 
widziano. Zanąd miasta stoi na tym gruncie, 
te to nie jest prowadzenie wspólnych studjów 
i te to w tadeym wypadku nie mote być za 
nie uwa~ane .. Zarząd Miejski wystosował do 
Tow. Almeriense e.e Riegos pismo, które powro
ciło nie odpieczętowane, bo pocda paryska, 
kt6ra znana jest ze swojej sprawności, nie zna
lazłszy urzędowego lokalu tego towarzystwa, 
list zwr6ciła. Otót w związku 7 tem JU! obe
cnie wysłane zostało rejentalne wezwanie. Za
rząd Miejslri zwrócił się do WojewOdztwa, teby 
oficjalną drogą wezwanie rejentalne przesłało 

z postawieniem w zwłoce w ciągu lO·ciu dni. 
Zarząd Miasta uważa, te ci panowie, nie pro
wadząc dostatecznych studjów, naratają tpiasto 
na powatne straty i z tego powodu stawia ich 
w zwłoce i gdyby w ciągu lO-ciu dni nie r:a
deszło wyjaśnienie, miasto ma prawo poszuki
wać strat i szkód, które poniosło. Ze względu 
na sprytne skonkretyzowanie umowy Zarząd 

Miejski, nie chcą~ się narazić na koszty, prag
nie umowę tę obalić, obawiając się narazie za
wrzeć inną umowę z innem towarzystwem. 
Rzecz tę nalety przeprowadzić ostro tnie, tak, 
żeby Tow. Almeriense de Rigos nie mogło 

zgłosić żadnych pretensyj. Co się tyczy wido
ków na realne sfinansowanie, to sprawa ta za
leży od ogólnych korjunktur. Jak wiadomo, 
Rząd Polski, kiedy się starał o potyczkę zagra
niczną, spotykał się z bardzo wielkiemi tru
dnościami i dlatego równi d l sfinansowanie tej 
'PI awy pnedstawia się dość trudno. Była ona, 
według posiadanych informacyj, w końcu prze
nłego roku wprost niemotliwą do sfinaDsowa
nia. Obecnie w związku z sanacją poprawiły 

si, stosunki finanłowe w Polsce. zaufanie za
granicy będzie wzrastałc;,>, procenty będą się 

zmniejszały i w ten sposób warunki do sfinan
sClwaoia, mo~liwe dla miasta, będą się powięk

szały. Zarząd Miejski stoi na stanowisku, te 
spraw~ tę, czy to w drodze uzyskania pożycz
ki zagranicznej, czy tei drogą utworzenia kon
lorcjum, w ktorem miasto będzie partycypować, 
należy przeprowadzić jaknajrychlej, nawet \0-

sztem największych ofiar. W.prez. WojewOdz
ki zaznacza, że Zarząd Miejski ze względu na 
smutne doświadczenie innych miast, konkursu 
na budowę kanalizacji i wodoGiągów ogłaszać 

nil będzii, na taniość nie polec~ a ribać bę-

dzie o to, żeby r~boty wzięło ppwaine przed
siębiorstwo wzgl. konsorcjum, które mogłoby 

dać miastu wsulkie gwarancje. Stanowisko 
miasta w stosunku do tow. Almeriense de 
Riegos Jest jasne. To nie jest konsorcjum do 
budowy, tylko do pośrednictwa. Towarzystwo 
to wykazało się w c:i~gu blisko roku komplet
ną bezczynności~, zmarnowało dużo drogiego 
czasu. Ze względu na przesłanie rejentalnego 
wezwania naleźy przypuszczać, ł.e sprawa ta 
niedługo zostanie zlikwidowana. Jeżeli chodzi 
o stosunek do tow. Batignolles, to Zarząd mia
sta nie mógł nfc form~lnie przepro~dzic, gdyż 
jest związany z tamte m towarzystwem. Póki 
ta rzecz nie będzie rozwiązana, stosunków z 
innemi firmami 7.awiązywać nie można. 

W d.alszym ciągu swych wywodow wiCI 
prez. Wojewódzki, stwierdza, że fachowców
specjalistów, kt6rzyby mogli sprawę poprowa
dzić, jest niestety w Polsce ~ bardzo niewielu. 
Pomiędzy !limi jest parę sił poważnych, które 
pracowały przedtem dla obcych. Jest prof 
Wróblewski, który ma za sobą dwadzieścia kil
ka lat pracy w dziedzinie kanalizacji i wodo
ciągów. Jest to były naczelny intynier kanali
zaCJi l wodociągów Petersburga; ma za sobą 

szereg naukowy"h prac w tej dziedzinie. l z tego 
względu nazwiska, które są znlłOe bliżej, a których 
się za pomocą konkursów nie dowiadUje, a tyl
ko w źyciu tachowem są znane, poniewd to 
są nazwiska znane i uznane w świecie nauko. 
wym, pomięd~y temi nazwiskami. które mogli
śmy pozyskać, to było tylko to jedno. Poza
tem. jeżeli chodzi o specjalistów, to wszystkich 
tych fachowców moźnaby na palcach u jednej 
ręki policzyć. Następnie jedynie będą wezwa
ni przu zarząd miasta ludzie de .opinjowania 
o planach, z chwilą, kiedy te plany będą zro
bione. W skład tych specjalistów wchodzą m. 
in. tacy ludzie, Jak prof. Radziszewski i inź. 

Szenfeld. którzy zaopinjują, czy w danym 
wypadku pogl~dy nanych inźynierów, stojących 
na cTele, są dobre, czy teź nie i wtenczas bę

dziemy mogli ostatecznie tę sprawę załatwić. 

Sprawy te zresztą b~dą jeszcze szerzej trakto
wane na najbIiźszem posiedzeniu Komisji dla 
spraw kanalizacji , wodociągow i zreferowane 
fachowo ł szeroko przez inźynier6w, którzy 
stoją na czeIc Wydziału. 

6. a) r. Garlińskiego, że w zeszłym tygo
dniu do lecznicy lila ~ niezamoźnych ct orych 
%wrociła si~ matka z CÓrką i zakomllnikowała, 

źe z powodu drogidb wpisów zmUSZO,la była 
wycof ać swoją córkę zo szkoł, i umidcić J~ 

w szkole pówuechnej. Córka ta po" dniach 
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pobytu w szkole powl7echneJ przyszła do domu 
z urdliwą chorobą oczu. R. Garliński zapy
tuJe Magistrat, co w tym względzie zamierza 
uczynić i czy łen fa,t jest mu wiadomy, 

b) odpowied:! przewodnicz~cego, te Magi
strat uclzieli wyjaśnień na naatępnem posiedze
niu Rady Miejskiej. 

7. a) r. Schweiga: W Ni! 11 .Dziennika 
Zarządu m. Łodzi" czytamy w dziale II Ruch 
służbc,wy", źe w ciągu miesiąca stycznia zwol
niono 10 osob ~ powodu redukcji personelu, i 
na tej samej stronicy, tylko troch~ wyżej, czy_o 
tamy, źe zaangażowano w tym samym miesią
cu 9-ciu urzednikaw. R. Schweig prosi o wy
jaśnienie, jak' wygląda redukcja i czem tłuma
czy aię, źe z jednej strony zwalnia się, z dru
giej - przyjmuje się taką samą ilość praco
wników. 

b) odpowiedź prez. Cynarskiego, te, jak 
widać z 1'& 11 .. Dziennika Zarządu m. Lodzi" 
zwolnionych zOlitało 9 osób z powodu redukcji, 
zaś jedna osoba na własne żądanie. Z tych 
9-ciu osób kilka zwolnionych Jest z Uuędu 

Mieszkaniowego. ktory jest w stanie likwidacji 
i ktory w ci~gu mie.iąca będzie zlikwidowany; 
pozostałe są z Wyd7iału H,mdlowego, który 
obecnie o kilka osób zmniejszył swój personel, 
i z Wydziału Statystycznego, gdzie dwie siły 
pracowały chwilowo, Jako djetarjusze i zostały 
ZWolnione. Co się tyczy nowo-zaangażowanych, 
t~ w miesiącu styczniu zostało zaanga~owa
nych 9 osób; z nich p. Stułkowski i p. Lazarek 
są inżynierami i są zaangaźowani do Wydziału 
Wodociągów i Kanalizacji Jako specjaliści, na
stępnie p. Mayer Aleks. był z\Volniony z Wy
działu Budownictwa, a następnie, poniewa:! 
okazało się, te rodzina jego jest w krytycznej 
.ytllacji, i :te pracuja długo w Magistracie, zo
stał powtarnie zaangażowany do innego Wy
dział1ł. Następnie w Głównej Kasie Miejskiej 
Zostało dwóch pracownikaw zaangażowanych na 
skutek tego, te dwaj urzędnicy Głównej Kasy zo
stali wzięci do wojska, zaś Kasa powinna mieć 
zawsze od powiednią ilość urzędników. 

8. a) r. Schweiga: ze względu na to, :te 
Jak wiadomo, teru odby'_ się redukcja sił 
nauczycielskich, r. Sc~weig zapytuje Wydział 
Oświaty, czy redukcja ta nie odbije się ujemnie 
na szkolnictwie łódzkiem i jeżeli tak, co Wy
dział Oświaty l Kultury WZIII. reprezentanci 
miasta w Radzie SzkolneJ uczynili, teby zapo
biec tej redukcji, albo tak ją sformułowd, teby 
Slkodliwie na interesach miasta sie nie odbiła. 

b) odpowiedt ławn. Hajkowskiego w Imie-
niu Magistratu, .e nie wie o jakle ISkoły cho-

dzi, czy o szkoły powszechne. Sprawa zwal
aiania eWlntl. anga:towania nauczycIeli naleiy 
do państwowych władz szkolnYCh. ]ebli cho
dzi o stanowisko miasta, to moto ono przez 
swych przedstawicieli poczynić krokI w RadzIe 
Szkolnej, ale o tem Radzie Szkolnej aui jemu 
nie wiadomo. 

9. a) r. Schweiga, :te była wiadomość w 
gazetach o ni.przyjmowaniu gru:tliczych cbo
rych do szpitala na Drewnowskiej. Na to Ma
gistrat bardzo dyplomatyczn le w .prostowaciu 
odpowiedział, to na Drewnowskiej niema od. 
działu dla grutliczych. Ale faktem Jest, :te nie. 
przyjmuje się z powodu redukcji personelu' do 
szpitala w Radogoszczu. R. Schweig zapytuje 
WIęC, czy w rzeczywistości ogranic'Zono przyJ~ 

mowanie chorych do szpitali miejskich. 

b) odpowied:t ławn. Joela 91_ imieniu Ma· 
gistratu, :te faktycznia do .zpitala przy ulicy 
Drewnowskiej, jako do szpitala czysto chirur
giczn ego, chouy na grutlicę nie są przyjmo
wani. Mógł zdarzyć się fakt, :te nie pnyj,to 
chorego do Jednego 'Z oddziałów szpitala na 
Radogoszczu i św. Aleksandra, jednahe tylko 
wskutek chwilowego przepełnienia, Dle wyklu
cza to jednak, :te za parę dni miejsca znowu 
znowu będą wolne, wówczas wszyscy, wyczeku
jący na miejsca, zostan~ przyjęci. 

10. a) r. Białera: wobec tego. :te wkrót
ce zblita się sezon budowlany, zapytuje Magi
strat, jak wyratają się w cyfracb zasoby mate
rjałów i zuoby kapitałów na budowę szkół i 
wogóle inwestycje miejskie. 

b) odpowiedt przewodnIczącego, t.e Magi
strat udzieli wyjaśnień na Das~~pnem posiedzeniu. 

11. a) r. RapaIskiego, :te tilkakrotnie fr. 
P. P. S. zgłaszała pytania jak r6wniet wniolkl 
w spra-Nie nieognewania szkół powszechnych, 
jednabe do dyskusji nie doszło, gdyz p. ławnik 
oświadczył, ze wszystko jest w porządku. Otóź 
od soboty sz~oła M 63 przy ul. RokicińskieJ 

Ni 27 była nieczynna z powodu mroJow, na 
Zagajnikowej to:t. Wobec tego r. RapaIski za
pytuje MagIItrat, co zamierza uczynić, zeby 
ukrócić tcgo rodzaju go&podark~, gdy~ uw_ta, 
ze albo wyjaśnienia p. ławnika s~ nieścIsłe, 
albo tet faktyczny stan rzeczy nie Jest p. ta· 
wmkuwi wiadomy, 

b) odpowi~dz ława. HajkowsJdego w imIe
niu Magistratu: Sprawa zaopatrywania s1kół w 
opał szwankuje, owszem, temu Zlpr zeczyc nie 
da się, al0 wypływa to 7 wielu pnyc&yn. 
Przedewszystldem Jest to r powodu praedłuU. 
j,cej IiI) zimy, dalej, te w tym r<lku nopatra)e 
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Ilę szkoły w węgiel częściowo, a więc Jeieli 
trzeba dostarczyć opału do 160 szkół, zupełnie 

motliwy jest wypadek, te jeden dzień gdzid 
je8t nkoła zamknięta. Dalej. jeie li ch odzi o dalsze 
~yjaśnienia, ławn. HaJkuwski zazn_cn, ie 
obecni. wszystkie szkoły otrzymały Jui kon
tyngent węgla przydzielony przez specjalną ko
misję nauczycielską, a więc przez osoby, które 
znaJ~ warunki lokali szkolnych. Jdeli teraz 
s~ specjalne przerwy, czy skargi na to, te wę' 
gla niema, dzieje się to wskutek tego, :.te n,lł

pływają zapotrzebowania ponownie, ponad nor
m,. Zapotrzebowania te jednak są naIe:.tycie 
uwzględniane, t. j. je:.teIi kierownik szkoły ł w 
naldyt/m czalie zawiadomi Wydział Szkolni
ctwa, a ten skieruje to do Wydziału Gospodar
czego, Wydział Gospodarczy przystępuje do wy
konania pOlecenia i codziennie kilka szkół za
opatruJe. Lawo. HaJkowski uwa:.ta, ie jest je
dnak widocznie kilku kierowników, którzy pracują 
nafto, aby fr. P. P. S. dostarczać materJału do 
interpelacji i zaznacza, :.te w zeszłym roku 
były szkoły nieczynne po 6 tygodni, Jednak to 
w tym roku ni. miało miejsca. 

12. a) r. Nowackiego, czy Magistratowi 
wiadomo, :.te 7agonki szkoły 1'& 43, Skiernie
wicka M 3, posiadane od roku 1923 przez 
szkołę i znajdujące się przy ul. Napi6rkowskie
go, w naJb1i:.tszem sąsiedztwil !;Zkoły, bez za· 
pytania i sprawdzenia w Opiece Społecznej, 

oddano niejakiemu Milerowi. r. Młoteckiemu i 
Piotrowskiemu, czy tet Piekarskiemu, Przę

dzalniana 104, o ile si, zdaje, byłemu urzłldni
kowi Magistratu, Panowie ci chcą naprawić 

ten błąd i zagonki zwrócić, ale czekają, :.teby 
ich Magistrat o to poprosił, aeby im zwrócić 

koszty; r, Młotecki przytem wolałby oddać za
gonki szkole przy ul. Suwalskiej. której Jest 
głównym opiekunem. Dwie z tych os6b otrzy

mały '/. morgi, Jedna - 1/. morgę ziemi. R. 
Nowacki prosi o odpowiedf w tym względzie. 

b) odpowiedf przewodniczącego, te Magi
.trat udzieli wyjaśnień na następn.m posiedze~ 
Iliu Rady Miejskiej. 

13. a) r. dr. Arcta: W z \viązku z odpo
wiedzią p. ławn. Joela r. Arct zapytuje, czy 
chorzy grutliczy mają czekać tak długo, dopoki 
16tka opro1nią się. C'J.y to z powodu wyzdro
wienia danego grllzlika, czy te~ z powodu 
'mierci; czy miasto nie zamierza otworzyć 

osobnego baraku i W' t4n sposób umozliwić 

przyjmowanie chorych, k+órym przyjycła od kil

ku dal odmawfalll' 

6) odpowiedź przewodniczącego, ~e Magi
Itrat udzieli wyjaśnień na następnem posiedze
niu Rady Miejskiej. 

2. Oświadczenie r. RapaIskiego; Wobec 
tego, ze "dpowiedź Magistratu na moje zapy
tanie z poprzedniego posiedzenia w sprawie 
nadania gruntu związkowi inwalid6w nie zada
walnia mnie, oświadczam, ~e zło~ę w tej mie· 
rZI wniosek na najbIizszem posiedzeniu, jlk 
równiez wniosek w sprawie opalania szkół. 

3. Zawiadomienia członkow Rady Miej
·sklej: T. Białera, dr. S, KopCińskiego, I. Kula

mowicza, E. Machera, B. Mazurowskiego, dr. 
Margolisa, usprawiedliwiających nieobecność 

swą na posiedzeniu w dniu· dzisiejszym. 
4. Odezwy Magistratu: 

~ Na 763/24 I. Z dnia 6. m. 1924 r. 
• W związku z zapytaniem r. Przedpełskiej, 

zgłoszonem na posiedzeniu Rady Miejskiej w 
dniu 14 lutego 1924 roku, w sprawie rozkra
dania po drodze węgla, dostarczanego przez 
Magistrat do miejskich szkół powszechnych i 
innych instytucyj. komunikujemy, te kwest ja 
zastosowania woz6w zamykanych do przewo~ 

źenia węgla niejednokrotnie juź była omawia
nia na posiedzeniach delegacli Wydziału Gospo
darczego. Ze względow jednak oszczędnościo

wych, poniewat Magistrat dysponUje obecnie 
Jedynie wozami z deskami ruchom_mi, projektu 
zaprowadzenia wozów specjalnej konstrukcji 
narazie zaniechano. 

Ażoby jednak wzmocnić dozór nad rozsy
łanym na miasto opałem, Wydział Gospodarc7Y 
postauowił rozwozić go własnemi końmi, i w 
tym teź celu zamierza zwolnić kilka par koni 
miejskic-h, zatrudnionych przez Pogotowie Ra
tunkowe. i przeznaczyć je do przewoźeDla wę
gla-

,Ng 0.80 l /24 I. Z d. 6 marca 1924 r. 
.. W wylcooaniu polecenia Rady Miejskiej z do. 
14 lutego r. b. w przedmijcie wykazania lum, 
llilIl'ltnych Magistratowi m. Lodzi z tytułu le
czenia 35 proc. płatników wątpliwych (stosow
nie do tyczenia r. p Nowackiego) Wydział 

Zdrowo Publ. uprzejmie zawiadalllia, źe ogólna 
należność za leczenie 220 chorych w mies. 
grudniu wynosi Mit. 6.617.58/ .790.-, miano· 
wicie: 

1) za 110 chorych ubogich chrz. przyna· 
leźnych do gmin zamiejscowych ogółem należy 
się mk. 3,426.145.645 = Fr. zł. 2.808.32. 

2} za 67 chorych ubogich żydów przyna
ldnych do gmin tamiescowych ogółem naldy .i, mk, 1.724.848.015.-
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3) za 43 chorych, którzy koszty leczenia 
.płacaj~ w ratach miesi~cznych ogółem należy 

li, mk. 1.466.594.130.-. 
Ogółem za 220 chorych mk. 6.617.587.790. 
W wykazanej ilości churych, leczących si~ 

w szpitalach miejskich i prywatnych na rachu
nek gmil} zamiejscowych, grupują si~ przeważ

nie bezrobotni, bądź td te osoby, którym 
świadczenia z Kasy· Chorych się wyczerpały. 

Wydatków za leczenie ubogich tydów, 
przynaleźnych do gmin zamiejscowych, wyre· 
windykować jest nie sposób, ponieważ gminy 
polityc:zne opierają się na okólniku Min. Spraw 

Wewn. z dn. 11. 1. 1924 r. Ni! S. M. 6654i23, 
który brzmi, te koszty leczenia ubogich żydów, 
do czasu wydania osobnej ustawy, mają pokry
wać te związki komunalne, na których terenie 
wynikła potrzeba leczenia". 

Ni 0.815/24 I. Z d. 13 marca 1924 r.: 
.. W związku z zapytaniem r. W. Credowej, 
zgłoszonem na posiedzeniu Rady Miejskiej w 
dniu 28 lutego 1924 r., w sprawie zachorowa
nia S osób na tyfus w domu przy ul. Targo
wej 33 komunikujemy, źe w dniu 30 stycznia 
1924 r. wpłyn~ło do Wydziału Zdrowotno Pu
blicznej zawiadomien,ie o zachorowaniu JedneQo 

z mieszkańców wzmiankowanego domu, Jana 
Majera, na tyful brzuszny; jednocześnie nade

szła do Wydz. Zdr. Pub I. wiadomQ~ć o śmier
ci Majbra. W dniu 6. II. zachorował r6wniet 
na tyfus brzuszny syn Majera, Arno. PoniewaŻ 
drogą prywatną Wydz. Zdr. Publ. został poin
formowany o kilku jeszcze podobnych zasłab· 

nięciach w domu przy ul. Targowej M 33, 

wydał V Dozorowi Sanitarnemu polecenie, 
deby sprawę tę zbadał na miejscu. Okazała 

&ię, it w domu tym były chore Jeszcze 4 oso
by: Krzosek Anna i Kulawiak Józef - na ty
fus brzuszDY, Giepert Cz.esława - na tyfus 
plamisty oraz Laniucha Wlktorja - na grypę. 

Po wydaniu stosownych zarządzeń Wydz. 
Zdrowo Publ. [podał wszystkich mieszkańc6w 

umawianego domu w liczbie 145 szczepieniu 
przeciwtytusowemu. Szczepienie to trwało od 
dnia 29 lutego do dnia 2 marca 1924 roku. 

Przypuszczenie, te bliskie w tym domu 
sąsiedztwo studni ze ściekiem jest tr6dłem 

zarazy, okazało się mylnem, gdyi: badania che· 
miczne ustaliły, te woda ze studni nadaje się 
w zupełności do picia." 

5. Uchwały Magistratu; 
NI 348 Z dnia 7 marca 1924 roku 

w sprawie podwy:lszenia opłat kancrlaryjnych. 

ł(g 350 Z dnia 7 marca 1924 roku 
w sprawie ~ozporządzenia o upr~ątaniu śniegu 
z dziedzińców nieruchomo.ci łOd~rdch. 

Przewodnictwo obejmuje wicepre
zes J. Wolczyński. 

a c hw o lon o: 
I. "vI spr6\l?it lokali micjski~h 

dIn rcprtzcntootów miasta: 
Po wysłuchaniu referatu Komisji 

do spraw ogólnych, przyj~ciu do 
wiadomości oświ2tdczenia fr. P. P. S., 
że w głosowaniu nad sprawę powyż
szą udziału nie bierze oraz przepro
wadzeniu wyczerpującej dyskusji, w 
której zabierali głos członkowie R. 
M.: Knor, Kurek, Fiedler, Bednarczyk, 
Wojewódzki, NowtJcki i Kruczkowski 
- na wniosek Koła NtJrodowegot 

- przejść nad sprawą do porzą-
dku dziennego: 

(Rezultat głosowania: z~ - 35, 
przeciwko- 29, przy reszcie wstrzy
mujących sic::). 

11. VI sprawie koncesji na 
eh:ktrownic: w Łodzi: 

Po wysłuchaniu sprawozdania Ko
misji do spraw ogólnych, przyjc::ciu 
do wiadomości wyczerpującego re
feratu wprez. Wojewódzkiego. wy
świetlającego sprawc:: wszechstron
nie oraz przeprowadzeniu dyskusji, 
w której zabierają głos członkowie 
Rady Miejskiej: Nowacki, Pałkowski, 
Wojewódzki, Schweig i Kempner-

1. upoważnić Magistrat do dal
szych pertraktacyj z grupą akcjona
rjuszów T~w. O. E. r. 1886, 

2. wezwać ;viag:strat do zwróce
nia sic:: do Prokuratorji Generalnej z 
zapytaniem, czy wyst~pująca obec
nie w imieniu Tow. O. E. r. 1886 
grupa akcjonarjuszów z pp. Skul ski m, 
Tołłoczko, Lachmanowiczem, Rrnd
tern i Ullmanem na czele, posiada 
pełnomocnictwa przswne, jako też 
czy ogóLne zgromadzenie akcjona
rjuszów, Odbyte w Warszawie w dn. 
1 t października 1923 r. należy uwa
żać za prawomocne, 

B. wezwać Magistrat do komu
nikowania Radzie Miejskiej o wszel
kich ważniejs1ych poczynaniach w 
sprawie udzielenia koncesji na elek
trownię w Łodzi. 
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Z powodu spóżnionej pory prze
wodniczący o godz. 1 min. 15 za
myka posiedzenie. 

P d · (-)Dr. B. Fichna. 
rzewo mczący ( ) J W I . k' -.. • o czyns I. 

Prowadzący protokół (-) P. Rundo. 

Sprawozdanie z działalności (I
rzt;du Stanu Cywilnego za czas 

od 1.X.23 r~ - 31.XIł.23 r. 
Organizacjo Orz\du Ston(l Cy

wilnego w okresie sprowozdawc.zym 
·uległa zmianie, mianowicie: sttlno· 
misko Naczelniko Orz<:du, po śmier.-t 
,("I b. p. Izydoro Szworcmana, -objllł 
p. 1\leksy Rzewski. 

1\kcjo Orzedy aśwladomiająca lad ... 
ność tydowską o celowośd reiestra ... 
cji zmJan, zaszłych w jej stani<: cy<4 
wilnym, wydoje coraz to pomyślniej .. 
sze rezaltoty, tak, iż w okresie spro o 

wozdawczym meldowonie arodzeń w 
terminie: przewidzianym przez art. 
95 K. C. P. stało si\ punktaalniejsze 
i w porównaniu z ubiegłym kworta ... 
łem wzrosło o 16 proc. Wśród za .. 
meldowanych w terminie 8 dniowym 
jest znoczno przewaga chłop<!ó w. 

Poniższo tobelo iJastruje zgłosze ... 
nio urodzeń nowonarcdlooych oroz 
ty~h, którzy nic pOSiadali jeszcze 
świodectw arodzeń. 

Tl\BLICl\ I. 

Spis 

N01 I było 

IIGzlgólnlan ia 

ono metryk 
% 

00 chłopców 
dziewcząt 

e o o 
Q) ~ c 
:g, e ~ 
o'" N 

1046 

8.5,78 

. .!.oo 
e 0,-

B~~ 
C) 

~'c 

175 
i 

12,9 

28,6 

Z opóźnieniem 

po.ni·/1_5/5_10 /10-15/15-20/ po.wy· 
teJk 1 lat lat lat lat tet;O 
ro u a 

476 117 84 97 75 22 

45,.5 11,18 8,03 9,29 7, l 2,1 

96,6 129,4 115,3 106,3 87,5 17.5 

Co przy pOdziale DO poszc zcgólne miesillce i płeć przedstowio si, jok 
nast,paje: 

T 1\ B L I C 1\ 11. -
Termin do 8 do do 5 

dni roku lat 

Płać: - m I t. mol t. ;v. 
213 _1-Baptyst. 1 -

Źydów 47 11 871~ 1524 

Boptyst. 
, 

- 1 1 3- -
tyd6w ~6.16 8379 23 24 

33[2 
ąOptySt. -1 

Żydów 72163 13 18 

To somo doty(>zy rejestracji ślo .. 
b6w, gdzie 313 októ\'O stanowiq zwią· 
zkl mołteńskie, zoworte w 1 roku 
po dokonania obrz,da reilgłjnego, 

do 10 do 15 do 20 powy~ Og6-
lat lat lat 20 lat łem 

:-r;, +m·lt: m.1 t. m.i t· 

_1- -1- -I~ - - 6 

1728 ~I~ 13\14 3 2 386 

- - - - - - - - 5 

13 8 12 14 ~1..2 1 1 352 --
-I-

30:1 919 
I 

17121 1412 4111 

reszta z~ś, bo rdzo niezDaczna, sto ... 
nowi śluby zoworte wg. rytuału re ... 
ligijnego przed .5, 10, 15 i J. d. loty. 
(patrz tabl. III): 
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Tablico III. 
W dniu 'c .... ... ... ... Q) 

~ !! ~ !! e dokonania ON u 

ohrzedu 
-c po roku \I) o l/) o :o 

~~ rl N tS) 

rellgijn. o o o o O lIS C. C. C. Q.. - s:: 

- 5 98 i 4 bal'. ~ 2- - 117 - I- - -
1 5 72i 6 

" 9 3 1 1 98 
l-i- -

~ 2 115 i l bop. 2 2- 1 126 
Uprowniono 49 dzieci noturoI ... 

nych, zrodzonych przed zoworciem 
przez rodziców ślubu cywilnego, 
skutkiem czego zobezpieczono im, 
w myŚl § 291 K. C. P. prawo mo .. 
jątkowe i osobiste dzieci ślubnych. 

WciQgnic;to do rejestrów zgo .. 
nów 465 okt6w zejść, mionowide: 

w micsiąca X - 146 zgonów ty .. 
d6w i 2 baptystów, w tern 26-dzie .. 
ci w wi~ku do 1 roka; 

w miesiflcu XI - 138 zgon6w 
tydów i 2 baptystów, w tern 36-
dzIeci w wic-ka do 1 roko; 

w miesillcu XII - 176 zgon6w 
żydów i t bnptystów, w tcm 44-
dzieef w wieku do 1 roko, oraz na 
zosodzie § 84 K. C. P., wpisono 2 
6kty zejścia, sporzfldzone zagronk{l 
j zalegalizowane przez ° odnośne 
Wł6dze. 

W myśl ort. 54 Prawo o ffiołteń .. 
stwie z 1836 r., sporzlldzono 142 
októw znani6, pOŚWiadczono 431 zo .. 
powiedzi ślubu, wydono 3682 wyci{l" 
g6w z on'hiwum, w tern 1043- peł
ny~h, oraz odI10tow6DO 7 rozwodów 
i sprostow6no 4 okt\'} urodzeń, o 
czym zgodnie z § S5 K. C. P. uczy ... 
niono odnotacje no odnośnych ok .. 
tach oroz zftwiodomiono Wydział 
Hipoteczny w Łodod, cckm uczynie ... 
nio wzmioDck w duplikatach. 

Sporlfldzano tygodniowe wyk ozy 
stotystyczne dlo rliejskiego Wydzio ... 
lu Statystycznego or~z wykozy śmier
ci dlo arz~du Skarbowego w Łodzi. 

Załatwiono korespondencj~ z gmi· 
nami polityczDemi I władzomi w 392 
sprowoch. 

\4J miesitlcoch patdzierniku I 
grodnia odbyły si~ 2 pOSiedzenia 

Komisji dla ustalani o wieku popiso ... 
°\l'ych tydów, no których rozpotrzo
no 55 sprow, przyczem t podonie, 
jako niepodlc-gajllce kompettncji Ko .. 
misji odrzucono. 

,Zgodnie z rC'skryptem I1.lnister ... 
stwa Spraw Wewnc:trznych z dnia 
20. IV. 1923 r. L. dz. S.I1.. 2416/23., 
UrzQd reguluje opłoty zo Swiodcze ... 
nin Urzc:da Stanu Cywł1nego, według 
or zec~eń tutejszc-j Wojewódzkic-j Ko ... 
misji dla badania wzrosto kosztó\p 
utrzymo·nia. Ludność uboga, no za .. 
sodzie zaświadczeń Wydziała Opie ... 
ki Społecznc-j, Zarz(ldu Gminy Sto .. 
rozakonnych, wzglc:dnle Zwlflzkó\p 
Zawodowych, zostoje całkowi .. ~ie z 
opłot zwolniono. 

Kaso w okresie spro\pozdowczym 
wykazuje wpływów: 

w miesiflco potdzferniku - mk. 
109.366.000.- przyczem zwolniono 
od opłot 4 t osób; 

w miesitlca listopadzie - morek 
364.95 ł .000,- przyczem zwolniono 
od opłot 21 osób; 

w miesitlcu grudnia - morek 
860.192.000. Ogółem mk.l.334.509.000 
przyczcm zwolniono od opłat 12 osób. 
Razem 14 Jsób. 

Obwieszczenia i Okólniki. 
Okólnik Ni 15. 

1. Niniejszem po1c:co si~ wszyst ... 
kim Wydzj~łom i Oddziołom t\8gl .. 
stratu m. Łodzi niezwłocznie puwia .. 
damioć Wydział GospodarczyokoZ" 
dej zmianie adreso wzgl~dnie lik \pI .. 
docji podległych im instytacyj, a te 
w celu donio motnoścl nł~z\plocz'" 
nego udzic:lonia odpowiednich Infor" 
mo~yj Toworzystwom Uoezpiecz(ń 
od Ognia. Za wszelkie mogtlce wy .. 
nikntlć no tern tle niedokłodnoSci 
czyni si~ odpowiedziolnemi kierom
nictwa poszcze~ólnych WydZiałów I 
Oddziołów l1.Clglstrota m. Łodzł.-

2. Wykonywujlł~ achwol~ Pre ... 
zydjum rl6głstrotu Na 176 z d.~2t stycz
nlo t 924 roku, poleco sic: mszystkim 
Wyd'1.iałom i Oddziałom riagl.strato 
m. Łodzi no wszelkiego rodzoJo ra ... 
~hunkoch i innych dokam(ntoch, do .. 
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łqcLonych do zarządzeń kasowych, 
umleszcza~ nast~puj<lCtl adnotacje:: 
.załqcznik do zarządzenia kasowe;:go 
(przyjc:cio wpłoty, wypłaty, umor,ze
nlo zarządzenia kasowego, rozrn ... 
chunko\l)(go) Na (dzicnniko) z dnin 
(dota)-.-

3. Uzupełniając punkt 2 ok6lniko 
Na 7 - P. 4149~23 I z dnio 29 stycz .. 
nio 1924 roku, zawiadamia si~, iż 
zgodnie, z uchwalą Prczy,ljum 11a
gistrotu Na 312 z dnio 11 lutego 1924 
roku uprownionymi do otrzymywo-
,nla cukru I herboty SCl \\?szyscy pro~ 
cownicy biarowl Zarządu r\iejskiego 
(urzc:dnicy stabilizowani, etatow~, nie~ 
etatowi, djetarjusze i proktykanci 
biurowi) or oz obsługo biar (woźni, 
gońcy i sprzCltoczki).- PoczynojClc 
od dnia 1 marco 1924 roku, kożdy 
z pracowników miejsKich wyżej wy
mienionych otrzymywać b~dzie po 
400 gramów cakra. OdnoSne zapo'1-
trzebowonio noleży kierowo~ do Vly~ 
dzioła Gospodarczcgo\-

4. Wykonywając ach \\'ołc: Pre ... 
zydjam 11agistrotu Na 287 Z dnio 7 
lutego 1924 roku, poleca sic: zosto ... 
sowoć do okólniko Oddziołu Pr'oso .. 
weQo No 251 .. 25 Ib z dnIa 5 Jutego 
1924 roku 'lo\? sprowie: oodesłanła ma 
w terminie jOk nojkrótszym krótkie .. 
go sprowozdanio z dziołalrioSci po ... 
szczegÓlnych Wydzlołów i Oddziałów 
r\oglstrata m. Łodzi zo czos od dnia 
1 sierpnia 1923 roka do doio 1 Jatt .. 
go 1924 roku.-

Łódt, doio 1 morco 1924 r. 
Prezydent (-) 11. Cynarski. 

Dyrektor ZorzClda Głównego 
(-) J. Zalewski. 

Kronika miejska. 
- Telegram gratulacyjny. W związ
ku z mianowaniem p. Zygmunta 
Hilbnera Ministrem Spraw WewnE:trz
nych, p. prezydent m. Łodzi wysłał 
w d. 22 b. m. nastE:pującą depesz~: 

.Minister Spraw WewnE:trznych 
p. Zygmunt Hilbner, Wariz8wa. 

Najserdeczniejsze życzenia długiej 
i owocnej pracy na nowem stanowi
sku zasyła Panu Ministrowi Prezydent 
miesta Łodzi Merjan Cynarski-. 

- Podziękowanie P. prezydent 
M. Cymuski otrzymał od kierownika 
Ministerstwa Pracy i Opieki Społecz
nej, p. Gustawa Simona, nast~pujące 
pismo: Składam Panu Prezydentowi 
podzi~kowanie za przyczynienie si~ 
do pi~knego przyj~cia, jakiego do
znał w 111. Łodzi p. Rlbert Thomas, 
dyrektor MI~dzynarodowego Biura 
Pracy. ' 

1

- Z Miejskiego Muzeum Nauki 
i Sztuki. Według sprawozdania Wy

, działu Oświaty i Kultury, Miejskie 
Muzeum Nauki i Sztuki (Piotrkowska 
91) w ciągu lutego zwiedziło 5302 
osób, w tern 1181 qorosłych i 4121 
młodzieży. 

Prócz tego w okresie sprawoz
dawczym Miejskie Muze,um:!; Nauki i 
Sztuki zwiedziły nast~pujące wiE:ksze 
grupy: 4 Djonu Taborów, 3, 4 i 5 
kompanje 31 pułku piechoty Strzel
ców Kaniowskich; 5, 29 i 65 szkoły 
powszechne oraz szkoła powszechna 
w Chojnach. 

- Kary za nieuczęszczanie do 
szkół. Departament Szkolnictwa 
Zawodowego Ministerstwa Wyznań 
Religijnych i Oświecenia Publicznego 
nadesłał do Magistratu m. Łodzi 
okólnik w sprawie kar nakładanych 
za nieuczE:szczanie do szkół. Wokól
niku tym Ministerstwo zwraca uwa~ 
gE: na art. 2 punkt 8 Rozporządzenia 
Rady Ministrów z dnia 21 stycznia 
1924 r. (Dz. Ust. Rzeczp. Polsk. N29, 
poz. 89, r. 1924) o w~loryzacji kar i 
grzywien. Ministerstwo przy tern za
znacza, że mJ mocy art. 114 i 119 
ustawy przemYSłowej i uzupełnień do 
niej z dn. 15 listopada 1906 r. o od
poczynku w przemyśle i handlu, oraz 
art. 865 kodeksu karnego, - kary 
na winnych nieuczE:Szczania do szko
ły dokształcającej zawodowej wyno
szą do 200 mkp., co po zwaloryzo· 
waniu, na mocy wyżej podanego 
Rozporządzenia Rady Ministrów z dn. 
21 stycznia r. b., odpowiada 200 złp. 

- Opłaty w Miejskim Urzędzie 
Rozjemczym. Na posiedzeniu Ma
gistratu w dn. 7 b, m. ustelono na-
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st~pujące opiaty za czynności Miej
skl.ego Urz~du Rozjemczego do Spr2IW 
najmu: 

a) wpis główny od określonego 
Powództwa - 8 proc. 

b) od nieokreślonego pOwództwa 
- l do 10 miljonów, 

c) od każdego podania-200000 mk. 
d) od każdego wezwania-60ij.06e 

marek, 
e) zaświadczenia i odpisy roz

strzygni~ć '7" 0,6 zlp. 

- Ustawa o opiece społecznej. 
Magistrat otrzymał okólnik Urz~du 
Wojewódzkiego z zawiadomieniem, 

że Ustaw2I o opiece społecznej z 
dn. IS/VIII-23 r. wchodzi w życie z 
dn. 22 m2lrca r. b. Według art. , 
Ustawy, obowiązek sprawowania o
pieki społecznej ciąży na związkach 
komunalnych, zaś 21rt. S postanawia, 
że prawo do trwałej opieki ze stro
ny gminy nabywają obywatele RZe
czypospolitej Polskiej przez co naj
mniej roczny pobyt w gminie. 

W związku l wspomnianą Usta
wą, Województwo zwraca· uwagę na 
konieczność wsh!wienia do budżetu 
na r. 1924 odpowiednich sum, nie
zbędnych na cele opieki społecznej. 

o B W I E 5 Z C Z E N I E. II 
W celu uskutecznienia wymiaru podatku od lokali za rok 192! 

MaQistrat m. Łodzi wzywa niniejszem wszystkich właścicieli nieru
chomości (budynków i placów) na terenie mi2lsta Lodzi, ażeby w myśl 
Ustawy z dnia 17 grudnia 1921 roku o zasileniu fin2lnsów miejskich 
(Dz. U. R. P, N2 2/22, poz. 6), oraz ustawy z dnia 11 sierpnia 1928 
roku o tymczasowem uregulowaniu finansóW komunalnych (Dz. U. R. 
P. N2 94, poz. 747) złożyli do dnia 31 marca r. b. włącznie w Wy
dziale Podatkowym PI. Wolności 2, pokój N2 5 spis wszystkich 
lokali wraz z przynależnościami (wozownie, stajnie, lodownie, o.gro-
dy i t. p.). . 

W spisach tych należy wyszczególnić: 
1. nazwiska i stanowiska lokatorów ewentualnie dzierżaw

ców lokali, 
2. komorne z 1914 roku w rublach, przybliżon2l cenę ze loka

le zajmowane przez właściciela lub oddane do bezpłatnego użytku; 
wysokość komornego za lokale zajmowane przez właściciela domu 
lub oddane do bezpłatnego użytkowania należy określić w rublach z 
roku 1914, drogą porównania tych lokali z takiemiż lokalami, oddane
mi w najem w tym lub innym domu, 

8. ilość okien, a przy lokalach, przeznaczonych na zakłady 
przemysłowe, sale, składy, szopy, i t. p., dokładny obszar w me
trach kwadratowych. 

Właściciele nieruchomości, którzy złożyli .deklaracje do 
wymiaru podatków miejskich na rok 1923", powinni zawiadomić 
w powyższym terminie Magistrat O wszelkich zmianach, zaszłych 
po złożeniu wyżwzmiankowanych deklaracyj. 

Za niezłożenie w terminie deklaracyj, wzgl. uzupełnień, złoże .. 
nie nieprawdziwego lub niezupełnego zeznania, właściciele nierucho" 
mości wzgl. dzierżawcy b~dą ukarani na mocy art. 68 ustawy z dnie 
11 sierpnia 1923 roku o tymczasowem uregulowaniu finrIOsów komu
nalnych karą pieni~żną do wysokości 1.037,7 franków złotych. 

Wszelkich wyjaśnień udziela w sprawie powy:!szej Wydzleł Poe, II 
datkowy Magistratu (PI. Wolności 1, pokój Sa). ---!J 
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Tr~ŚĆ numeru 13 ... go: 
o politykę gruntową i mleśzkanlową.-
Gospodarka finansowa m. st. Warszawy.-

Dział sprawozdawczy: 
Protokoł 10 posledzeaia Rady Miejskiej z dnia 13 marca 1924 r.-

Obwieszczenia i okólniki. 

Na ta. 

OkOlnik NP 15 w sprawie powiadamiania Wydziału Go.podarcKY CI xmianie 
adresu WJgl. likwidacji inst1tucYJ miejskich.-

Kronika miejska.-

Licytacje przymusowe. 
Wydział podatkowy (Dzhd Sekwestracyjny) niniejszem podaje do 

wiadomości, że w dniu 26. III. 1924 f: odb~dą si~ licytacje ruchomości 
niżej podanych osób za niewpłacone podatki: Finkiel l2lji, Północna 
19, waga. Cepelińskiego Jankle, Młynarska 11, 2 pery lichtarzy. Do
mańskiego Stefana, Cegielniana 126, kołdre i zegar. Engla Ch., Zawa
dzka 50, zegar ścienny. Podobajewskiego Józefa, Brzezińska 68, stół. 
Zylberberga Henocha, Kamienna 22, 2 kołdry różowe. Karta fil., Dol· 
na 10, komoda. Kowalczyka W., Dolna 12, stół. Domorowicza J., la· 
giewnic:ka 62, budnik. Linkego I\uguste, Rybna 9, 2 krzesła. Hopsztaj
na Rbrama, 1\1. l Maja 21, biurko. Gładka Kazimierza, Drewnowska 9, 
stół. Warhafta f\rona, Narutowicza 24, fortepian krótki i zegar. Stahla 
Dawida, Piotrkowska 9, tremo, otomana, zegar, kredens. duża szafa z 
lustrem, 8 szafy od garderoby. M2Irkowic:za Moszka, Piotrkowska 20, 
szafa. Rakowicza Henocha, Cegielniana 118, 1 krzesło wyścielane. Ro
zenberga J., Wschodnia 70, osnowa bawełniane. Herszkowicza i Helka, 
Zawadzka 9, maszyna do pisania. Krotyńskiego, Narutowicza 56, kasa 
żelazna. Lipskiego M. Sz., Północna 19, lustro-tremo. Pinczewskie} Ch., 
Kamienna 14, sZelfa. Dimanta l., Zachodnia 22, szafka biała. Raszki 
Lipszyca, Wschodnia 29, biurko. Mermelsztajna, Wschodnia 70, szafa. 
Tyberga f\brama, Południowa 8, szafa. Terkeltauba I. Narutowicza 12. 
cele urządzenie stołowego pokoju. Kona Mordki, KiJińskiego 47, 2 
szafy, kredens i tremo. Farbera Ratana, Południowa 4, fortepian. Mor· 
genszterna M. Południowa 9, lustro tremo, kredens. Fiszlewic:za Chila 
Wschodnia 51, kredens, lustro tremo. Skosowskiego Borucha Nowo
miejske 29, kredens. Openheima Mendla, Konstantynowska 8. szafa. 
Herszkowicz Uszera, Zawadzka 9, ·szafa. f\bramowic:za I\brama, Trau· 
gutta 14:, szafa. Kowala M. Traugutta 14, 100.000 butelek. 

Dnia 27 marca 1924 roku o godzinie 9-ej rano: Fajnera f\leksan
dra, 8-go Sierpnia 87, 1 krzesło wyściełane. I\nlaka Jana, Gdańska 128, 
lustro. Ledera Salomona, Południowa 58, sofa i szafe. Przygody Ch., 
Południowa 42, 2 szafy. Pilcera Judy łKarola 8, garderoba. Markusa Jó
zefa, Ewangelicka 'I, 1 kredens. Strykowskiego Jakóba, Karola 8, szafa. 
ł\delfanga Józefa, Piotrkowska 142, kredens. Elbauma Majera, Karola 
8, garderoba, kredens, stół i biurko. 

Redaktor: Bolesław Dudzińskl. Wydawnictwo Zarządu Miesta Łodzi. 

Odbite w tłoczni B-Ei Holeman w Lod~j ul. Zawadzka N. 7. 
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